



**In a survey prepared by Dr. Nabil Kukali about the  
economical and political conditions in the Palestinian  
territories has shown that:**

- \* A clear majority (57.7%) evaluate the general economic condition in the Palestinian territories as "bad".
- \* A clear majority (61.7%) believe that the Palestinian government is incapable of providing job opportunities.
- \* Around one- third (33.9%) think of leaving their present residences and travel abroad.
- \* More than one third (38.3%) are in favor of Hamas, (31.9%) are in favor of Fatah.
- \* An overwhelming majority (85.3%) believe that the European and US-American financial aid contributes to the well-being of the Palestinian people.
- \* A clear majority (58.8%) are discontent with the quality of their lives and the lives of their families.
- \* An overwhelming majority (92.1%) consider the permit of Syria regarding the entry of the Palestinians to its territories as a step in the right direction.

## **Introduction:**

In the most recent survey prepared by **Dr. Nabil Kukali**, Director of the Palestinian Center for Public Opinion (**PCPO**), and conducted during the period from April 27<sup>th</sup> to 1<sup>st</sup> of May, 2006, a random sample consisting of (680) Palestinian adults over 18 years old representing the different demographic samples of the population living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip has been interviewed. The survey result has revealed that (57.7%) of the respondents evaluated the general economic condition in the Palestinian territories as "bad". The dominating rate thereof, specifically (84.4%), are residents of Gaza Strip, compared with (42.5%) who are residents of the West Bank.

**Dr. Nabil Kukali** said the survey results show undoubtedly that the Palestinian territories are passing now through an extremely difficult economic condition and are suffering from a very pressing economic crisis. He added that the suspension of the EU and US financial aid, and that of other foreign countries, amounting together to ca. one billion US-dollars annually, as well as the freezing of the monies due to the Palestinians by Israel, which are amounting to ca. US\$ 60 million per month and representing almost two thirds of the local revenues, will increase the disaster of the economic conditions for the Palestinians and may cause an economic collapse within a short period of time.

**Dr. Kukali** emphasized the significance of providing a normal life for the Palestinian people, which, he said, is a basic issue for keeping security and stability in the region. Starvation and economic sanctions will create more chaos and violence in the region and will affect everybody without exception, leading certainly to very much undesired and dangerous conditions. This calls for the concentration of all efforts to solve this crisis and reach a solution, which may save all parties from the further deterioration of the situation, **Dr. Kukali** added.

## **The Objective of the Study:**

The target of this survey is to probe the economic conditions of the Palestinian people in the shadow of the international embargo imposed on the Palestinian government led by Hamas. Furthermore, the survey aims at probing the extent of the people's support to the Palestinian parties and factions three-and-half months after the legislative elections. We examined

also in this survey what Palestinians would advise their Prime Minister, Mr. Ismael Haniyyeh, to do in the prevailing crisis and cast light on the significance of the EU and US financial aid for the well-being of the Palestinian people

## **The Findings:**

### **The economic condition:**

A clear majority (58%) of the respondents evaluated their personal economic condition as "bad", whilst (36.2%) described it as "mediocre", and only (5.8%) as "good".

Asked about their opinion of the general economic condition in the Palestinian territories, (57.7%) of the Palestinians evaluated it as "bad", (34.4%) described it as "mediocre", only (7.4%) gave it the rating "good" and (0.5%) declined to respond to the question.

### **An economic program to face the crisis:**

Responding to the question: "Do you think Mr. Ismael Haniyyeh and his cabinet have put an economic program to face the present crisis?", (40.7%) answered "yes", (53.6%) said "no" and (5.7%) answered "I don't know".

### **The Authority can't provide job opportunities:**

A clear majority (61.7%) agree to the statement that the Palestinian government is incapable of providing job opportunities for the unemployed Palestinian laborers, while (35.3%) disagree to it and (3.0%) abstain.

### **Quality of life:**

Regarding the question: "To which extent are you today generally content with the quality of your life and the life of your family?", (20.5%) said "very discontent", (38.3%) are "discontent", (25.2%) said "so so" and only (12.6%) are "content". (3.0%) said they are "very content", and (0.4%) said "I don't know".

A majority (49.5%) of the respondents are of the opinion that the present Palestinian government is not qualified to improve the quality of life for the

Palestinians in the near future, whilst (47.1%) think "it's qualified" and (3.4%) refrain from answering.

### **Concerns of the Citizen:**

Responding to the question: "What is your main concern at present?", (32.6%) said "the job and earning money", (30.5%) said "the security", (19.7%) "the health" and (17.2%) "the future".

### **Moving abroad:**

Regarding the question: "Have you ever thought in the last years, or think now of leaving your present residence and moving abroad to another country, where you intend to dwell permanently?", (65.3%) answered " I didn't have that in mind ", (33.9%) said "yes, I thought of that", and (0.8 %) answered " I don't know ".

### **Supporting parties and factions:**

Responding to the question: " If there would be now political, municipal or NGOs elections on the basis of the proportional representation (i.e. voting for one list), for which list would you cast your vote ?", the answers were as follows: (38.3%) would vote for Hamas, (31.9%) for Fatah, (11.9%) for the left-wing and national organizations, (12.8%) did not decide yet, (2.4%) for the Islamic Jihad and (2.7%) hesitated to answer.

### **Significance of the foreign aid:**

Responding to the question: "Up to which extent does the European and US financial aid contribute generally to the Palestinians' well-being?", (39.2%) answered "to a high degree", (46.1%) said "to a moderate degree", (10.1%) "to a slight degree", while (4.1%) said "to a nil degree" and (0.5%) "Don't know".

### **What the Prime Minister should do:**

Regarding the open question: "If you were in the position of counseling the Palestinian PM, Mr. Ismael Haniyyeh, which advice you would give him ?", the answers were as follows:

- (25.0%) to put an economic program for the improvement of the living conditions.
- (13.1%) to stick to the national positions.
- (10.3%) to negotiate with Israel and recognize it.
- (6.5%) to combat lawlessness.
- (5.7%) to form a government of national unity.
- (5.5%) to resign and leave the field for others.
- (5.0%) would tell him: "Be patient, Sheikh Ismael Haniyyeh ! May God be with you !.
- (4.1%) to consider in his resolutions the interests of the Palestinian people.
- (3.5%) to exterminate corruption.
- (2.6%) to continue the resistance and the struggle (Jihad).
- (2.6%) to be realistic and abandon rhetoric.
- (2.4%) to respect the deals and agreements signed with the Palestinian Authority.
- (2.0%) to judge justly and not to discriminate between the normal people and Hamas members.
- (1.7%) to establish good relations with the Arab and Islamic countries.
- (1.7%) to administer the Palestinian Authority efficiently.
- (1.5%) to recognize the PLO.
- (1.4%) not to recognize Israel.
- (1.2%) to come to an understanding with the PA-President Mr. Mahmoud Abbas.
- (1.2%) to care for the issues of the detainees and refugees.
- (1.0%) to strengthen the ties with America and the European Union.
- (1.0%) to change Hamas charter.
- (0.5%) to abandon the policy of resistance.
- (0.4%) to go back to the opposition.

### **Permitting the Palestinians to enter Syria:**

An overwhelming majority (92.1%) of the Palestinian people consider the Syrian-Palestinian deal permitting Palestinians holding the Palestinian travel document to enter the Syrian territories as a substantial step in the right direction, whilst (3.5%) are of the opposite opinion and (4.4%) express no opinion.

### **Methodology of the Survey Study:**

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. ", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (146) election sites, from which (109) sites are located in West Bank and (37) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election committee. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with PCPO's long experienced methodology. The margin of error was ( $\pm 3.76\%$ ) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively.

**Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (48.6%) whereas that of the male respondents reached (51.4%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (64.2%) West Bank, including East Jerusalem, and (35.8%) Gaza Strip. He further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (51.3%) city, (31.7%) village and (17.0%) refugee camp. The distribution of the sample with regard to the marital status of the respondents was as follows: (30.4%) single, (67.5%) married and (2.1%) otherwise.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**

**Poll No.154**

**Date: 10 May 2006**

**في دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي حول الأوضاع الاقتصادية و السياسية في الأراضي الفلسطينية جاء فيها:**

- (57.7%) قيموا الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسّيء.
- (61.7%) يعتقدون بأن الحكومة الفلسطينية غير قادرة على توفير فرص عمل.
- (33.9%) يفكرون بترك مكان سكنهم و السفر إلى الخارج.
- (38.3%) يؤيدون حركة حماس و (31.9%) يؤيدون حركة فتح.
- (85.3%) يعتقدون أن المساعدات الأوروبية و الأمريكية تسهم في رخاء الشعب الفلسطيني.
- (58.8%) غير راضين عن جودة حياتهم و حياة عائلاتهم.
- (92.1%) عدّوا سماح سوريا بدخول الفلسطينيين إلى أراضيها خطوه في الاتجاه الصحيح.

**بيت ساحور – من الدائرة الإعلامية**

في أحدث دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) و تم إجراؤها خلال الفترة (27 نيسان – 1 أيار) 2006، على عينه عشوائية حجمها (680) شخصاً يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاماً، جاء فيها أن (57.7%) ممن شملهم الاستطلاع قيموا الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسّيء. و يلاحظ أن النسبة الغالبة هي (84.4%) من سكان قطاع غزة قيموا الوضع الاقتصادي العام بالسّيء مقارنة مع سكان الضفة الغربية (42.5%).

و صرّح الدكتور نبيل كوكالي أن نتائج الدراسة تشير بما لا يدع مجالاً للشك أن الأراضي الفلسطينية تمرّ بوضع اقتصادي صعب للغاية، و تعاني من أزمة اقتصادية خانقة. و أردف قائلاً إن قطع المساعدات التي تقدمها الولايات المتحدة الأمريكية و الاتحاد الأوروبي و غيرها من دول العالم التي كانت تبلغ نحو مليار دولار سنوياً، و ما قامت به إسرائيل من وقف تحويل الأموال التي تجبيها لصالح الفلسطينيين و البالغة نحو 60 مليون دولار شهرياً و التي تشكل ثلثي الإيرادات المحلية،

ستزيد من صعوبة الأوضاع الاقتصادية للفلسطينيين مما يؤدي إلى أن يعيشوا أوضاع اقتصادية سيئة، و يتسبب حدوث انهيار اقتصادي خلال فترة وجيزة.

وأكد الدكتور كوكالي أن توفير الحياة الطبيعية للسكان هو قضية أساسية لاستتباب الأمن و الاستقرار و أن التجويع و العقوبات الاقتصادية سيخلفان مزيداً من الفوضى و العنف في المنطقة و ستشمل الجميع دون استثناء بما لا نحمد عقباه، و هذا يستدعي تضافر الجهود لحل هذه الأزمة، و الوصول إلى حل يخلص الجميع من تفاقم الوضع و تدهوره.

### برنامج اقتصادي لمواجهة الأزمة

و رداً عن سؤال " هل ترى/ين لدى السيد إسماعيل هنيه و حكومته برنامج اقتصادي لمواجهة الأزمة الراهنة"؟ أجاب (40.7%) بالإيجاب، (53.6%) بالنفي، (5.7%) أجابوا " لا أعرف".

### الوضع الاقتصادي

قيم (58.0%) وضعهم الاقتصادي الشخصي بالسوء في حين وصفه (36.2%) بالمتوسط و (5.8%) بالجيد.

و كذلك قيم (57.7%) من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسوء، في حين وصفه (34.4%) بالمتوسط و (7.4%) وصفوه بالجيد، فيما أمتنع (0.5%) عن الإجابة عن هذا السؤال.

### السلطة لا تستطيع إيجاد فرص عمل

و أيد (61.7%) القول بأن الحكومة الفلسطينية غير قادرة على توفير فرص عمل للعمال الفلسطينيين العاطلين عن العمل، و قال (35.3%) منهم بأنها قادرة، و لم يجب (3.0%) منهم عن السؤال.

### جودة الحياة

و رداً عن سؤال " كم ترضى/ين اليوم بصورة عن جودة حياتك و حياة عائلتك"؟ أجاب (20.5%) غير راضٍ جداً، (38.3%) غير راضٍ، (25.2%) بين بين (وسط)، (12.6%) راضٍ، (3.0%) راضٍ جداً، (0.4%) أجابوا " لا أعرف".

و يرى (49.5%) من المستطلعين بأن الحكومة الفلسطينية الحالية غير مؤهلة لتحسين جودة الحياة للفلسطينيين في المستقبل القريب، بينما يرى (47.1%) أنها مؤهلة، و تحفظ (3.4%) عن إجابة هذا السؤال.



## السفر للخارج

و رداً عن سؤال " هل فكرت أو تفكر في السنوات الأخيرة في ترك مكان سكنك و الانتقال للعيش و السكن بصورة دائمة في دولة أخرى"؟ أجاب (65.3%) لم أفكر، (33.9%) نعم فكرت، (0.8%) أجابوا " لا أعرف".

## التأييد للأحزاب و الفصائل

و أجاب عن سؤال " إذا جرت انتخابات سياسية أو بلدية أو منظمات غير حكومية على أساس التمثيل النسبي أي التصويت لقائمة واحدة فلأي قائمة ستصوت /ين"؟ و كانت الإجابة على النحو التالي: (38.3%) لحركة حماس، (31.9%) لحركة فتح، (11.9%) التنظيمات اليسارية و الوطنية، (12.8%) لم يقرر بعد، (2.4%) الجهاد الإسلامي، (2.7%) تردد عن الإجابة.

## أهمية المساعدات الخارجية

و جواباً عن سؤال " إلى أي مدى تسهم المساعدات الأوروبية و الأمريكية بصورة عامة في رخاء الشعب الفلسطيني"؟ أجاب (39.2%) بشكل كبير، (46.1%) بشكل متوسط، (10.1%) بشكل ضئيل، (4.1%) لا شيء، (0.5%) أجابوا " لا أعرف".

## هموم المواطن

و جواباً عن سؤال " ما هو همك الرئيس في الوقت الحاضر"؟ أجاب (32.6%) العمل / و توفير المال، (30.5%) بضرورة توفر الأمن، (19.7%) الصحة، (17.2%) المستقبل.

## المطلوب من رئيس الحكومة عمله

و رداً عن سؤال " لو أتيح لك المجال لتقديم النصح للسيد إسماعيل هنية، فيماذا تنصحه"؟ سؤال مفتوح. كانت الإجابة على النحو التالي: (25.0%) وضع برنامج اقتصادي لتحسين الأوضاع المعيشية للسكان، (13.1%) الثبات على المواقف الوطنية، (10.3%) التفاوض مع إسرائيل و الاعتراف بها، (6.5%) محاربة الفلتان الأمني، (5.7%) تشكيل حكومة وحدة وطنية، (5.5%) الاستقالة و ترك المجال للآخرين، (5.0%) أصبر يا شيخ إسماعيل هنية والله معك، (4.1%) مراعاة مصلحة الشعب الفلسطيني بقراراته، (3.5%) القضاء على الفساد، (2.6%) الاستمرار بالمقاومة و الجهاد، (2.6%) الواقعية و البعد عن الخطابات، (2.4%) احترام المعاهدات و الاتفاقيات التي تم توقيعها مع السلطة الفلسطينية، (2.0%) الحكم بعدالة و عدم التمييز بين الشعب و أعضاء حركة حماس، (1.7%) بناء علاقة مع الدول العربية و الإسلامية، (1.7%) إدارة السلطة بكفاءة، (1.5%) الاعتراف بمنظمة التحرير الفلسطينية، (1.4%) عدم الاعتراف بإسرائيل، (1.2%) التقاهم مع الرئيس محمود عباس، (1.2%) الاهتمام بقضايا الأسرى و اللاجئيين، (1.0%) تعزيز العلاقات مع أمريكا و الإتحاد الأوروبي، (1.0%) تغيير ميثاق حماس، (0.5%) التخلي عن سياسة المقاومة، (0.4%) العودة إلى المعارضة.

## السماح بدخول الفلسطينيين إلى سوريا

و عدّ (92.1%) من الجمهور الفلسطيني الاتفاق السوري الفلسطيني بدخول الفلسطينيين حاملي الجوازات الفلسطينية إلى الأراضي السورية خطوة مهمة في الاتجاه الصحيح، في حين يرى (3.5%) عكس ذلك، و أمتنع (4.4%) عن الإجابة عن هذا السؤال.

### نبذة عن الدراسة

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذه الدراسة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (146) موقعاً، منها (109) موقعاً من الضفة الغربية و (37) موقعاً من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ( $\pm 3.76\%$ ) عند مستوى ثقة (95%)، و أضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذه الدراسة بلغت (48.6%) في حين بلغت نسبة الذكور (51.4%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي:

(64.2%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (35.8%) من قطاع غزة. و أشار الياس كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي:

(51.3%) مدينة، (31.7%) قرية، (17.0%) مخيم. و أن توزيع العينة بالنسبة إلى الحالة الاجتماعية كان على النحو التالي: (30.4%) أعزب، (67.5%) متزوج، (2.1%) غير ذلك.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pcpo.ps](http://www.pcpo.ps)**